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خانواده بیماران مبتلا به اس ام ای، روز 

گذشــته در دومین روز متوالی در گزارش
مقابل سازمان غذا و دارو تجمع کرده 
و نسبت به میزان داروهای وارد شده و همچنین تأخیر 

در توزیع اعتراض کردند.
آذرسال گذشته بود که با شــدت گرفتن اعتراضات 
خانواده های این بیماران، رئیس دولت نسبت به تامین 
داروی آنها دســتور داد. او همان موقع اعلام کرد که 
داروی موردنیاز بیماران در اسرع وقت برای یک دوره 
زمانی میان مدت و بلندمدت تهیه شود: »اکنون که در 
حال تدوین بودجه ۱۴۰۱ هستیم، اعتبار مورد نیاز و 
ضروری برای بیماری های خاص را هم پیشنهاد بدهید 
که در بودجه گنجانده شود.« نزدیک به ۱۰ماه از آن روز 
می گذرد و به گفته خانواده این بیماران و انجمن هایی 
که در زمینه حمایت از مبتلایان به اس ام ای فعالیت 
می کنند، تنها برای نیمی از بیماران دارو وارد شده و 
همان هم توزیع نشده است. آنها اعتراضات شان را به 
گوش مسئولان ســازمان غذا و دارو رسانده  و منتظر 
پاسخ اند. همه اینها در شرایطی است که حدود 2ماه 
قبل سازمان غذا و دارو اعلام کرده بود که این داروها 
وارد شده و در هفته های بعد توزیع می شود. ابراهیم 
رحیمیان، عضو هیأت مدیره انجمن حمایت از بیماران 
اس ام ای روز گذشته به ایلنا گفت که سازمان به بهانه 
تدوین پروتکل برای تعیین اثربخشی دارو، اقدامی برای 
توزیع نکرده است. درحالی که تدوین پروتکل اثربخشی 
دارو برای زمانی اســت که هنوز این دارو وارد نشده 
و در حال خرید آن هســتند، همان زمان هم انجمن 
اس ام ای این موضوع را به ســازمان غذا و دارو یادآور 
شد؛ اما این کار انجام نشد. داروهای مورد درخواست 
بیماران اس ام ای، آمپول اسپینرازا و شربت خوراکی 
رسیدیپلام است که به گفته رحیمیان، داروهای نسل 
نوین ژن درمانی هستند که پس از مصرف، ژن معیوب 
را تا حدی اصلاح می کنند. آمپول ژولژن اس ام ای روی 
ژن SMA1 می نشیند و آن را اصلاح می کند و اگر به 
بیماران زیر 2سال تزریق شود، تقریبا درمان قطعی 
حاصل می شود. آمپول اســپینرازا و شربت خوراکی 
رســیدیپلام هم روی ژن SMA2 تأثیر دارد و آن را 
اصلاح می کند. این ژن، ژن پشــتیبان SMA1 است 
و مانع تولید پروتئین اشتباه توسط این ژن می شود. 
در واقع ایــن داروها موجب توقف بیمــاری و تا حد 
زیادی بهبودی می شود. گفته می شود تاکنون حدود 
7۴۰بیمار شناسایی شده اند اما پیش بینی ها از وجود 

حدود ۱5۰۰بیمار خبر می دهد.

  یک شیشه شربت؛ 240میلیون تومان
آقای »اسدی« پدر دختر ۴ساله، مبتلا به اس ام ای است. 
فرزند او با دستگاه تنفس زندگی می کند و به شدیدترین 
نوع بیماری مبتلاست. او هم همراه خانواده های دیگر 
از ساعت 8صبح روز گذشــته به خیابان انقلاب رفته و 
تا ساعت دوونیم ظهر هم در مقابل سازمان غذا و دارو 
تجمع کرده بود. او به همشــهری می گویــد: »تعداد 
تجمع کنندگان حدود 25۰ تا 3۰۰نفر است و از صبح 
روز گذشته مقابل سازمان ایستاده اند اما سازمان غذا و 
دارو پاسخ درستی نمی دهد، نزدیک 2ماه است دارو وارد 
کشور شده اما جز یک مورد که بیمار بسیار بدحالی بود، 
دارو به هیچ بیماری داده نشده است. یک بار پروتکل ها 
را بهانه می کنند و یک بار نداشتن پول را. درحالی که از 
قبل به آنها دستور تامین دارو را داده بودند.« به گفته او، 
هم اکنون تعدادی از بیماران بدحال مبتلا به اس ام ای 
در بیمارستان بستری اند و وضعیت وخیمی دارند: »2 
داروی اسپینرازا و رسیدیپلام خوراکی و تزریقی هستند 
و با توجه به وزن بیمار، دوز مورد نیاز مشخص می شود. 
این دوزها را پزشک معالج تعیین می کند و مصرف آن 
به صورت روزانه اســت. اســپینرازا آمپول است که در 
سال اول، 6تزریق نخاعی باید داشــته باشد و از سال 
دوم 3تزریق، یعنی هر ۴ماه یک بار.« اسدی می گوید، 
بیمارانی که این داروها را مصــرف کرده اند، به تدریج 
بهبود پیدا کرده اند، مثلا اگر گردن نمی گرفتند یا دست 
و پایشان حرکت نمی کرد با مصرف آن، دچار حرکت 
شده اند. برخی از بیماران با کمک های مردمی توانسته  اند 
این داروها را تهیه کنند و فرزندشــان که وابســتگی 
2۴ساعته به دستگاه تنفسی داشت، پس از سه ، چهار ماه 
مصرف دارو، این وابستگی کمتر شده است. به گفته او، 
داروی خوراکی این بیماران، حدودا 2۴۰میلیون تومان 
است. البته این مبلغ تنها برای یک شیشه داروست، اگر 
بیمار بالای 2۰کیلو باشد، ماهانه به دو و نیم شیشه از این 

دارو نیاز است که مبلغ بسیار بالایی می شود.

با کمک دیگــران از گرجســتان داروی قاچاق 
خریدیم

مادر آراز حیدری، بیمار 22ماهــه ای که از بدو تولد 

درگیر اس ام ای اســت هم در میان تجمع کنندگان 
روز گذشته دیده می شــود. او از مازندران آمده  و به 
همشــهری می گوید که فرزندش به نوع شدید این 
بیماری مبتلاست و حتی در بلع هم مشکل داشت. 
چندین جراحی برای او انجام شده و با دستگاه تنفس 
زنده بود. آنها پیــش از این با کمک هــای مردمی، 
توانستند به طور قاچاق یک شیشه داروی خوراکی را 
از گرجستان بخرند؛ همان یک شیشه را 26۰میلیون 

تومان خریدند.
 پس از آن متوجه شــدند که در هند یک بسته از این 
دارو، همراه با 2شیشه اشانتیون، به همین مبلغ فروخته 
می شود و بسته بعدی را از هند خریدند. حالا حیدری 
می گوید که فرزندش حدود 5شیشــه از این دارو را 
مصرف کــرده و آنها روند تغییــرات را از ۴روز پس از 
مصرف دارو مشاهده کرده اند: »وقتی ما متوجه شدیم 
که فرزندمان وضعیت بســیار وخیمی پیدا کرده، با 
کمک های مالی دیگران، اقدام بــه تهیه دارو کردیم 
و توانستیم شربت رســیدیپلام را بخریم. به محض 
مصرف این دارو، آراز شروع به حرکت کرد، بچه ای که 
بدون دستگاه نمی توانست نفس بکشد، حالا در روز، 
حدود 5، 6ساعت بدون دستگاه می تواند نفس بکشد، 
قدرت تکلم پیدا کرده، بازی می کند و توانایی بلعش 
هم بیشتر شده است. این در حالی است که قبلا به من 
گفته بودند که فرزند من به نوع شدید مبتلاست و دارو 
روی او اثر ندارد. اما با 5شیشه از این داروی خوراکی، 
وضعیتش بهتر شده است.« او می گوید باید این دارو به 
سرعت در اختیار بیماران قرار بگیرد و مصرف آن قطع 
نشود، در این صورت این بیماران می توانند به حالت 

اولیه شان برگردند.
حیدری می گوید او و همسرش نسبت فامیلی دارند 
و پیش از ازدواج و پیش از بــارداری و حتی در دوران 
بارداری نگران ابتلای فرزندشان به بیماری های ژنتیک 
بوده است اما پزشکان او را برای پیگیری های بیشتر 
ارجاع نداده اند: »من چندین بار درخواســت مشاوره 
ژنتیک داده بودم، حتی در غربالگری های بارداری هم 
نگران بودم اما پزشکان توجهی نکردند. درحالی که در 

غربالگری ها قابل تشخیص بود.« 

 دارو 49روز پیش وارد شده اما توزیع نمی شود
سعید اعظمیان، مدیرعامل انجمن بیماران اس ام ای 
ایران است و به همشهری می گوید: »پس از ۱۰ماه از 
وعده رئیس دولت و دستور او برای تامین این دارو، 
روز گذشته، تجمعی از سوی خانواده ها در اعتراض 
به تامین نشدن این داروها، انجام شد. البته روز قبل از 
آن هم تجمع کوچکی برگزار شد اما چون پیگیری از 
سوی سازمان غذا و دارو صورت نگرفت، روز گذشته 
تمام خانواده ها برای اعتراض مراجعه کردند.« به گفته 
اعظمیان، ۴9روز است این داروها وارد شده اما توزیع 
نمی شود، ســازمان غذا و دارو می گوید که درگیر 
کارهای اداری هستند و علاوه بر این تنها 3۰۰بیمار را 
پاسخگو هستند، این در حالی است که تعداد بیماران 
اس ام ای در کشور که نیاز به این داروها دارند، 67۰نفر 
اســت. او می گوید: »این داروها از آمریکا و سوئیس 
وارد کشور شده  و اطلاع نداریم چقدر برای آنها هزینه 
شده، مسئله این است که سازمان غذا و دارو می گوید 
ما بیشتر از 3۰۰بیمار را نمی توانیم پوشش دهیم و 
برای بقیه بیماران دارو نداریم، همه اینها در شرایطی 
است که این داروها بســیار گران است و خانواده ها 
توانایی خرید آن را ندارند.« اعظمیان می گوید که 
رئیس دولت، دستور داده بود تا این دارو برای بیماران 
اس ام ای تامین شود، منابع مالی آن هم باید درنظر 
گرفته شود، حالا اما سازمان غذا و دارو می گوید که 
منابع مالی برای تامین داروی سایر بیماران ندارند، 
در این وضعیــت تکلیف بیمارانی کــه دارو به آنها 

نمی رسد چیست؟

چند بیمار دیگر باید جان بدهند؟
به گفته مدیرعامل انجمــن اس ام ای، تمام بیماران 
ویزیت شده اند و دوز داروی مورد نیازشان هم تعیین 
شده اســت، آنها منتظر دارو هستند، اما با توجه به 
صحبت های سازمان غذا و دارو، دارو به تمام بیماران 
نمی رسد: »ما حتی نمی دانیم چرا این همه مدت باید 
بگذرد اما دارو برای بیماران توزیع نشود. چند بیمار 
دیگر باید جانشان را از دست بدهند؟ وضعیت این 
بیماران در حال وخیم تر شدن است. از ۱۰ماه پیش 
تاکنون 2۰بیمار جانشان را از دست داده اند، شاید 
اگر دارو در اختیار داشتند این اتفاق نمی افتاد.« او 
می گوید از دفتر ریاســت جمهوری هم موضوع را 
پیگیری خواهند کرد. به هــر حال برای تامین این 
داروها وعده داده شده بود. بنابراین پول آن هم باید 

تامین می شد.

نیمی از بیماران اس ام ای دارو ندارند
دیروز  برای دومین روز متوالی، خانواده بیماران  اس ام ای، در مقابل سازمان غذا و دارو تجمع کردند، آنها می گویند چرا دارو به اندازه کافی وارد 

نشده و چرا با گذشت 2ماه توزیع نمی شود؟ 

توضیحات رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا درباره خدمت سربازی و آخرین تغییرات به وجود آمده در قوانین
3میلیون نفر سرباز غایب داریم

 رویدادهای اجتماعی، فصل خاص خودشان را دارند. 

جامعه
روزهای آغازین پاییز فصل پیگیری امور تحصیلی است 
و به واسطه همین موضوع، ســؤال های فراوانی درباره 
سربازی پیش می آید. روز گذشته، سردار تقی مهری، رئیس سازمان 
وظیفه عمومی فراجا در نشستی خبری شرکت و به پرسش هایی درباره 
خدمت سربازی و آخرین تغییرات به وجود آمده در قوانین پاسخ داد. او 
گفت: »یکی از موضوعات مهمی که در این ایام مطرح است بحث معافیت 
تحصیلی مشمولان است، باتوجه به شــروع مدارس و دانشگاه ها این 
موضوع اهمیت پیدا کرده است. تمام افرادی که در کنکور شرکت کرده و 
در مقاطع مختلف پذیرفته شــده اند و باید ثبت نــام کنند با توجه به 
هوشمندسازی پلیس تمام دانشجویان پذیرفته شده از طریق اینترنت 
می توانند درخواست معافیت تحصیلی را ثبت کرده و سامانه ما به صورت 
خودکار به دانشگاه مربوطه وصل شده و معافیت برای دانشگاه ارسال 

شده و افراد می توانند ثبت نام کنند.«
به گزارش ایلنا، او درباره جزئیات مراحل ثبت نام توضیح داد: متقاضیان 
می توانند از طریق پلیس من درخواست معافیت کرده و افرادی که در 
سال گذشــته یعنی ۱۴۰۰ دیپلم گرفته اند و سال گذشته در کنکور 

شرکت کرده اند و امسال هم در کنکور شــرکت کرده اند تا 3۱مهرماه 
فرصت دارند و بعد از آن باید برگه اعزام به خدمت بگیرند و چنانچه اقدام 
نکنند برای آنها غیبت زده می شود. افرادی هم که در سال۱۴۰۱ دیپلم 
گرفته اند تا شهریور سال آینده فرصت دارند که در کنکور شرکت کنند. 
مشمولان غایب نمی توانند در دانشگاه ثبت نام کنند. اگر کسانی هم در 
ارائه مدارک یا ثبت نام از طریق سایت و سامانه مشکل داشتند می توانند 
از طریق مراجعه به پلیس+۱۰ و یا سازمان وظیفه عمومی خدمات لازم 

را دریافت کنند.«
ســردار مهری در بخش دیگری از صحبت هایش به قوانین سربازی و 
کسانی که هم اکنون مشمول محسوب می شــوند اشاره کرد و گفت: 
»براساس قانون متولدین ۱355 تا ۱383 مشمول سربازی هستند و 
3 میلیون نفر وارد غیبت شده اند. بیش از 85درصد قوانین و مقررات 
را رعایت کرده انــد و حدود ۱۴ تا ۱5درصد قوانیــن را رعایت نکرده و 
مشمول غایب هستند که براساس قانون اجازه خروج از کشور را نداشته 
و نمی توانند در ادارات دولتی اســتخدام شــوند و اگر در سازمان های 
خصوصی مشغول هستند چنانچه شناسایی شوند جریمه خواهند شد.«
به گفته سردار مهری این مشمولان از دریافت وام هم محروم هستند. 

او گفت: وب سرویس بین ســازمان وظیفه عمومی و بانک مرکزی 
برقرار است و به آنها وام داده نمی شــود. از سال 9۴ تا 97 افرادی که 
بیش از 8سال غیبت داشتند می توانستند جریمه را پرداخت کنند اما 
از سال97 اجرای این قانون به پایان رسید اما از سال گذشته مصوب 
شد که افرادی که در سال97 یک قسط پرداخت کرده بودند تا پایان 
سال گذشته اقساط را پرداخت کنند.« به گفته رئیس سازمان وظیفه 
عمومی فراجا »هم اکنون هیچ قانونی درباره خرید خدمت سربازی 
نداریم  و تنها تعدادی از ورزشکارها و نخبه ها امکان استفاده از معافیت 
را دارند. او توضیح داد: تمام افرادی که در بازی های المپیک یا جهانی 
مقام کســب کنند می توانند معافیت دریافت کنند. درباره 3 رشته 
فوتبال، والیبال و بســکتبال هم درصورت کسب مقام این معافیت 
شامل حال آنها خواهد شد. همچنین می توانند از قانون سرباز قهرمان 
برخوردار شوند. افراد نخبه نیز به ستاد کل معرفی شده و اسامی آنها 
به سازمان وظیفه عمومی ارسال شده و بعد از گذشت آموزش عمومی 
در بخش نخبگان پروژه تکمیل می کنند و کارت پایان خدمت دریافت 
می کنند. نخبگان خارج از کشــور هم پس از اتمام پروژه تحقیقاتی 

برایشان کارت صادر می شود.

»دارویار« دریافت نسخه را 
25درصد افزایش داد 

معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت: 
افزایش دریافت نسخه، یعنی کاهش مصرف خودسرانه 

دارو در کشور و این اتفاق خوبی است 

بیش از 2ماه از اجرای طــرح دارویار می گذرد و حالا به گفته 
مهــدی رضایی، معاون بیمه و خدمات ســلامت ســازمان 
بیمه ســلامت اتفاق خوبی که در این حوزه رخ داد، افزایش 
استفاده مردم از نسخ برای دریافت داروست که معنای کاهش 
مصرف خودسرانه دارو خواهد بود. رضایی در توضیح بیشتر 
به همشهری می گوید: »فاز اول طرح دارویار در مرحله اول 
به درستی اجرا شده و هیچ اختلالی در پرداخت تعهدات این 
سازمان وجود نداشته اســت. در این باره بدهی تیر و مرداد 
داروخانه ها تســویه شــده و تعهدات را صفر کرده ایم. انجام 
به موقع این تعهدات ضــرورت دارد چرا که در غیراینصورت 
حدود 6۰درصد به نقدینگی داروخانه ها خسارت وارد خواهد 
شد. «  او در پاسخ به این سؤال که با گذشت این مدت از اجرای 
طرح دارویار، چه میزان پرداخت های بیمه با توجه به افزایش 
قیمت دارو افزایش داشته است، بیان می کند: »هزینه های 
ما در مقایســه با قبل از اجرای طرح دارویار به صورت ماهانه 
حدود 6۰درصد افزایش پیدا کرده، اما این مســئله با توجه 
به پیش پرداخت ۴هزار میلیارد تومانی که ســازمان برنامه 
و بودجه در اختیار 3سازمان بیمه گر اصلی قرار داده، خللی 
ایجاد نکرده اســت. این مبلغ برای یک تــا دو ماه آینده هم 
کفایت خواهد کرد و ســازمان های بیمه گر کمبود منابعی 
برای پرداخت مابه التفاوت قیمت دارو نخواهند داشت.« البته 
به گفته این مسئول در بخش های سرپایی هزینه ها به سرعت 
و در بخش بستری )عموما مراکز دولتی( اسناد با تأخیر ارسال 
می شود، داروخانه ها و بخش خصوصی هم در این باره چابک تر 
هستند و مطالبات خود را به صورت الکترونیک ارسال و ماهانه 
مطالباتشــان را دریافت می کنند: »به همین دلیل بودجه 
تخصیص یافته از سوی سازمان برنامه و بودجه احتمالا بین 
3تا ۴ماه جوابگوی منابع مورد نیــاز در فاز اول طرح دارویار 
خواهد بود.« این مســئول درباره اینکه آیا در فازهای بعدی 
طرح دارویار تغییراتی خواهد داشــت، توضیح می دهد: »ما 
امیدواریم و این درخواســت را داریم که فازهای بعدی طرح 
هم اجرا شــود تا اختلال در توزیع دارو ایجاد نشود. چون در 
مرحله اول داروهای تولید داخل مشمول اجرای طرح شدند اما 
اکنون مشاهده می شود که بعضی از اقلام دارویی که برندهای 
خارجی هستند، مشــابه داخلی آنها گران تر از نوع خارجی 
درآمده است و این منجر به آسیب به طرح دارویار خواهد شد. 
از سوی دیگر داروهای برند خارج همچنان در حال استفاده 
از ارز ترجیحی هستند و با قیمت پایین تر تامین می شوند اما 
تولید داخل با ارز نیمایی گران تر می شود.« او تأکید می کند 
که این نبود، توازن توزیع و تامین دارو را دچار مشکل خواهد 
کرد و بر این اساس باید فازهای بعدی طرح هر چه زودتر به 
مرحله اجرا برســد. به گفته رضایی البته طرح دارویار برای 
اقتصاد دارویی کشور مفید بوده و به نفع دولت و مردم تمام 

خواهد شد.
معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت درباره تأثیر 
طرح دارویار در کاهش یا افزایش مصرف دارو هم بیان می کند:  
»در مدت اجرای این طرح، همزمان پیک هفتم کرونا هم در 
کشور آغاز شد و حدود 2۰تا 25درصد با افزایش مراجعه بیماران 
برای دریافت نسخ ثبت شد. اما اکنون کمی کاهش پیدا کرده 
و حدود ۱5درصد به تعداد نسخ ما بعد از فروکش پیک کرونا 
افزوده شده است. هم اکنون می توانیم ادعا کنیم که این طرح 
باعث افزایش مراجعه بیماران به پزشک و کاهش خوددرمانی ها 
شده است. البته درباره مصرف دارو آمار دقیقی در دست نیست و 

تنها   آمار دریافت نسخ را در اختیار داریم.« 

400 قلم داروی ضروری بیمه  می شود 
البته محمد مهدی ناصحی، مدیرعامل سازمان بیمه سلامت 
ایران هم از افزایش تدریجی حدود ۴۰۰ قلم داروی ضروری 
و پرتکرار در لیست بیمه  خبر می دهد و می گوید: »با اجرای 
طرح دارویار، پرداختی ما به التفاوت ارز دارو و سهم سازمان 
در 2ماه گذشته بلافاصله انجام شده و درنظر داریم با توجه به 
منابعی که در اختیار است بلافاصله پس از پایان شهریور هم 
مطالبات داروخانه ها را پرداخت کنیم.« به گفته ناصحی حتی 
برای مطالبات شهریور بیمارســتان های دولتی و خصوصی 
نیز 235۰ میلیارد تومان به سازمان تخصیص پیدا کرده که 
درصورت ارسال اســناد مطالبات پرداخت می شود: »اسناد 
ســرپایی به صورت الکترونیکی ارسال می شــود اما اسناد 
بستری به شــکل الکترونیک آفلاین اســت و بر این اساس 
پس از جمع بندی، پرداختی ها به صورت الکترونیک صورت 
می گیرد.«  او با بیان اینکه برای مرداد بخش سرپایی سازمان 
بیمه سلامت حدود 5۰۰ میلیارد تومان درمجموع سهم خود 
و سهم ما به التفاوت ارزی را پرداخت کرده است، تأکید می کند: 
»در بخش بستری دارویی نیز همین میزان هزینه نزدیک به 
5۰۰ میلیارد تومان درماه وجود دارد که در مجموع می توان 
گفت بیمه ســلامت ۱۰۰۰ میلیارد تومان بــا این داروهای 
تحت پوشــش و مابه التفاوت ارز در کشور پرداخت می کند، 
یعنی سهم بیمه سلامت تاکنون منهای ملزومات و تجهیزات 
پزشکی ماهانه حدود ۱۰۰۰ میلیارد تومان است.« به گفته 
این مسئول برای کاهش مشــکلات مردم در بحث پوشش 
بیمه ای داروها، معاونت درمان وزارت بهداشت باید تعاریف 
و پروتکل های مربوط را تدوین کند و طبق این پروتکل ها در 
سامانه های بیمه سلامت قواعدی جاری می شود، لذا مشکلات 

را مرتفع خواهیم کرد.

 ایرج خسرونیا 
 رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی

باید مجازات های سنگینی برای مداخله 
افــراد فاقد صلاحیــت در امور پزشــکی و 
درمانی درنظر گرفته شــود و مردم نیز از 
پزشــک بودن فردی که می خواهند امور 
درمانی خــود را به او بســپارند، اطمینان 
حاصــل کننــد تــا گرفتــار افــراد شــیاد و 
سودجو نشوند که با سلامت مردم بازی 
می کننــد. البته مجازات حبــس از قانون 
مداخله در امور پزشکی حذف و تبدیل به 
۵میلیون جریمه نقدی شده که بازدارنده 
نبودن ایــن قانون باعث شــده تــا امروزه 
تخلفاتی در حوزه پزشکی انجام و جولان 

افراد پزشک نما بیشتر شود./مهر 

 یوسف نوری 
 وزیر آموزش و پرورش 

۹۵هــزار نیــرو در ســال جدیــد بــه آمــار 
می شــود  افــزوده  رســمی  معلمــان 
کــه ۷۵هــزار نفرشــان نیــروی جدیــد 
هســتند. امســال ۳۴هــزار و ۸۱۳نفــر 
مــاده  محــل  از  جدیدالاســتخدام 
۲۸ اساســنامه دانشــگاه فرهنگیــان 
)پذیرفته شــدگان آزمــون اســتخدامی( 
جذب شده اند. ۲۵هزار نفر از این افراد، 
فارغ التحصیــلان دانشــگاه فرهنگیــان 
و۲۰هــزار نفــر هــم تبدیــل وضعیــت 
ایثارگــران و نیروهــای تعییــن تکلیفــی 
جدید هستند. ۱۵هزار نفر از دانشجویان 
سال چهارم دانشــگاه فرهنگیان  از اول 

مهر به مدارس می روند./ ایسنا 

دانش آموز امسال در کنکور سراسری 
۱۴۰۱ شــرکت کردند کــه از ایــن تعداد 
۱۹هــزار و ۶۳۷نفــر مجــاز بــه انتخــاب 

رشته شدند.

و ۸۳۹نفــر از ایــن دانش آمــوزان در 
رشته علوم انسانی، ۹۴۸نفر در رشته 
ریاضــی و ۵۸۵۰نفــر در رشــته علــوم 
تجربی مجاز به انتخاب رشــته شدند. 
دانش آمــوزان کنکــوری کمیتــه امداد 
بــرای آمادگــی بیشــتر در آزمون هــای 
آزمایشی مؤسسات معتبر کنکور هم 

شرکت کردند.

از دانش آموزان تحــت حمایت کمیته 
امداد موفق به کســب رتبه تک رقمی 
در کنکــور ۱۴۰۱شــدند. ۹نفر هــم رتبه 
۲رقمــی را کســب کردنــد. در مجمــوع 
۱۱نفر رتبه زیر ۱۰۰ را کســب کردند که 

این رقم در سال گذشته ۸نفر بود.

از دانش آموزان مورد حمایت نیز رتبه 
۳ رقمی کنکور را به دست آوردند. ۸۸۷ 
نفر هم رتبه بین هزار تا ۵هزار را کسب 
کردنــد. ۲۴۶۳ نفــر از دانش آمــوزان 
تحت حمایت مجاز به انتخاب رشته در 
دانشگاه فرهنگیان شــدند. اقدامات 
مشــاوره ای، انگیزشــی و اطلاع رسانی 
بــرای ایــن دانش آمــوزان تــا مرحلــه 

انتخاب رشته ادامه داشت.

28
هزار

12
هزار

2
نفر

96
نفر

 آخرین تغییر ساعت رسمی 
کشور در پایان شهریور 

برای آخرین بار ساعات رسمی کشور در 3۱شهریور 
ماه به عقب کشیده می شود و یک ساعت عقب می رود. 
این آخرین تغییر ساعات رسمی کشور است  و دیگر 
تغییر ســاعت در آغاز ســال نو انجام نخواهد شد. 
ماجرای تغییر ســاعت در ایران، برای نخستین بار 
در سال 57به ســاعات تابستانی و زمستانی تقسیم 
شد. اما مدتی بعد این روند به حالت تعلیق در آمد و 
دوباره در سال 7۰براساس محاسبات، هیأت وزیران 
مصوبه ای را تصویب کرد که براســاس آن، ساعت 
رسمی کشور هر سال در اول فروردین یک ساعت به 
جلو و در 3۱شهریور به حالت اول برگردد. اما در اسفند 
8۴این مصوبه باطل شد و پس از آن در سال های 85و 
86نمایندگان مجلس شورای اسلامی، طرح هایی را 
در دستور کار خود قرار دادند تا دولت را مکلف به تغییر 
ساعت رسمی کشــور در 6ماهه نخست سال کنند. 
اما در نهایت این طرح ها به صــورت قانون درنیامد.   
در مرداد ۱386 قانونی مشــتمل بر یک ماده واحده 
مبنی بر تغییر ساعت رسمی کشور به تصویب مجلس 
رسید. ساعت رسمی کشور به همان شکل قبل در 
اول فروردین و پایان شهریور تغییر می کرد. حالا در 
اردیبهشت امسال رئیس مجلس شورای اسلامی در 
نامه ای به رئیس جمهوری، قانون نسخ قانون تغییر 
ساعت رسمی کشور را برای اجرا ابلاغ کرد. طبق این 
مصوبه مجلس، قانون تغییر ســاعات رسمی کشور 
مصوب 3۱مرداد 86نسخ می شود و از این پس دولت 

مجاز به تغییر ساعت رسمی کشور نیست.

نقل قول 

عدد خبر

 خبر

مریم سرخوش؛ روزنامه نگارسلامت

آتروفی عضلانی نخاعی یا بیماری SMA، نوعی بیماری ژنتیک اســت که باعث ضعف عضلانی و 
مشکلات حرکتی می شود. بیماری SMA روند خطرناکی را به مرور زمان طی می  کند. درمان قطعی 
برای این بیماری وجود ندارد اما با اقدام به موقع می توان از پیشرفت آن جلوگیری کرد. نشانه های 
این بیماری، ضعف و سستی دست و پا، مشکلات حرکتی از قبیل نشستن و راه رفتن، لرزش عضلات، 
مشکلات مربوط به استخوان ها و مفاصل مانند بیماری اسکولیوز، اختلال در بلع غذا و اختلال در 

تنفس است.

نکته


